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Agricultura està estudiant la via-
bilitat que l’escorxador nacional
pugui donar servei a les comar-
ques veïnes, especialment a l’Alt
Urgell i la Cerdanya. Així ho va
explicar ahir el ministre Vicenç
Alay durant la compareixença
que va fer davant la comissió d’E-
conomia del Consell General,
una reunió en què va desgranar
les principals accions que s’estan
treballant des del departament.

El polític massanenc va recor-
dar que la instal·lació, que està
gestionada en concessió per una
empresa privada, “és deficitària
però necessària”. L’escorxador sa-
crifica uns 2.200 caps de bestiar
anualment, xifra que “ara mateix
és justa i fa que estigui infrautilit-
zat”, i la solució podria passar per
agafar també animals de zones
properes on aquests tipus de cen-
tres “han anat desapareixent”.
Alay va indicar que els darrers
mesos “s’ha comprovat que a ni-
vell duaner pot ser factible” i
també s’ha parlat amb els rama-
ders “que tenien dubtes sobre
que es poguessin generar fraus i
se’ls ha tranquil·litzat perquè la
legislació és estricta per evitar
que passi això”. 

El ministre d’Agricultura va
avançar que l’executiu preveu re-
alitzar una important inversió en
la instal·lació, sobretot a nivell
d’informàtica, per modernitzar-
la. També va indicar que la idea
d’exportar bestiar per sacrificar
s’analitzarà mitjançant una “pro-
va pilot”, però va defensar que pot
ser una bona solució a la situació
de l’escorxador, ja que “pot ser un
favor per a les dues parts, per a
nosaltres perquè l’aprofitarem
més i per a les comarques veïnes”. 

APOSTA PER LA CARN DE QUALITAT
Alay va deixar clar que la política
de l’executiu passa per ajudar l’a-
gricultura i la ramaderia, ja que
“no només s’ha de valorar pel seu
factor productiu, sinó també el
que aporta a la societat, per la
preservació del medi ambient o el
turisme”. El ministre va admetre
que la majoria d’explotacions difí-
cilment podrien subsistir sense
subvencions estatals, que el 2009
van ser de 2,35 milions d’euros.

El polític massanenc va mos-
trar-se convençut que, abans de
final d’any, es podrà presentar
davant Brussel·les la petició per-
què es consideri la carn de vede-
lla andorrana com una Indicació
Geogràfica Protegida. “Hem tre-
ballat amb França i Espanya per
una IGP del Pirineu, però ara te-
nim la possibilitat de tenir-ne
una de pròpia i val la pena aprofi-
tar-ho”, va comentar Alay, que va
justificar aquesta aposta perquè
“són productes reconeguts, amb
un prestigi que fa més fàcil intro-
duir-se  als mercats; a un cost me-
nor podem tenir un gran rendi-
ment”. 

El ministre va mostrar-se con-
vençut d’obtenir aquest reconei-
xement malgrat els dubtes del
president de la comissió, Eusebi
Nomen, que la Unió Europea
atorgui aquesta condició a un pa-
ís no membre. Alay va admetre
que l’objectiu no serà poder pro-

duir i vendre més carn, sinó
aconseguir un “producte estrella
que pots comercialitzar a un preu
superior”. I va apuntar que “es pot
arribar a produir una mica més si
assolim, amb una bona gestió, un
sostre més alt de cabana animal”.  

GABRIEL PÉREZ
Andorra la Vella

Agricultura estudia portar bestiar
de fora per sacrificar a l’escorxador
Alay diu que la instal·lació està infrautilitzada i que legalment es pot donar servei als veïnsSConfia a fer
abans de final d’any la demanda a la UE d’una Indicació Geogràfica Protegida per a la vedella andorrana

ECONOMIA

La CEA valora la
formació a les
empreses com 
a molt urgent

Diari d’AndorraDimecres, 9 de juny del 2010

MEDI NATURAL   >>

El ministre va admetre que hi ha
la voluntat d’intentar “rejovenir el
sector” –la mitjana d’edat dels
propietaris de les explotacions és
de 63 anys–. El polític va recordar
que dins la política d’ajuts que
s’aplica des del Govern ja es pre-
veu “un plus” si els agricultors
que demanen la subvenció són
“nous o joves”.

SECTOR ENVELLIT

LA MITJANA D’EDAT ENTRE ELS
PROPIETARIS ÉS DE 63 ANYS

Alay preveu que el Govern pugui
aprovar a final de mes la llei de
salut animal i seguretat alimentà-
ria, que ha agafat com a base la
presentada en l’anterior legislatu-
ra. El ministre també va explicar
que es treballa amb diferents as-
sociacions ecologistes per ultimar
canvis a la llei de tinença d’ani-
mals.

MÉS LEGISLACIÓ

PREPAREN ELS TEXTOS SOBRE
SALUT I TINENÇA D’ANIMALS

El Govern no té previst proposar canvis en el model productiu del tabac
i, per ara, seguirà controlant de prop el pacte entre els agricultors que
en conreen i els fabricants. Tot i això, Alay no va descartar que “es pu-
gui replantejar alguna modificació en un futur” tot recordant que “la pro-
ducció ha donat oxigen els darrers anys a l’agricultura”. 

TABAC

NO ES PREVEUEN CANVIS IMMEDIATS EN EL MODEL PRODUCTIU

MÉS

Vicenç Alay

“La xifra de sacrificis és
justa. L’escorxador és
deficitari, però també
necessari”

MINISTRE D’AGRICULTURA

“Pot ser un favor per a
nosaltres, en aprofitar
més la instal·lació, i per
a les comarques veïnes”

QUÈ HA DIT
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Vedells Bous Corders

Vaques
1.483

Eugues
700

Ovelles
2126

Cabres
525

CAPS DE BESTIAR Juny 2009
(nombre de caps: femelles de més d’un any)

Sacrificis de bestiar per ramaders d’Andorra (nombre de caps)

1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009

Canillo

Encamp

Ordino

La Massana

Andorra la Vella

Sant Julià de Lòria

Escaldes


